



AKADEMIE FÜR
POLITISCHE
BILDUNG TUTZING

Internationale Akademie

53. Internationale Hochschulwoche
53. International University Week

October 6-10, 2014

Akademie für Politische Bildung, Tutzing
Academy for Civic Education, Tutzing

**„Der Erste Weltkrieg auf dem Balkan –
Ereignis, Erfahrung und Erinnerung“**

**„The First World War and the Balkans –
Historic Event, Experience and Memory“**

Convenors:

Prof. Dr. Wolfgang Höpken, University of Leipzig
Dr. Wim van Meurs, Assoc. Prof., Radboud University Nijmegen

Over the last ten to twenty years, historians and social scientists have again studied the history of the First World War intensively. In the historiographies of the West European countries (both former victors and defeated nations) there has been a noticeable shift from military and diplomacy history to alternative aspects such as wartime experiences, war crimes and cultures of violence, propaganda and images preparing citizens for war, the consequences for society and the state as well as the cultural memories. Overall, the war has become more of a state of extreme tension for individuals, societies and states.

In historical studies of Southeast Europe, this paradigm shift has hardly been implemented so far. The reorganization and reorientation of the relevant scientific disciplines after the end of communist rule has also indeed favoured historical perspectives focussing on human experiences. Nevertheless, more often than not conventional military and political history continues to dominate the field of war studies, while cultural and socio-historical dimensions are being ignored. Conversely, the unspoken assumption that war and violence constituted less of an exceptional situation for the Balkans figures into this state of affairs, too. On the triadic reading of war as historic event, experience and memory, this year's Hochschulwoche commemorates the centenary of the Sarajevo murders by taking stock of recent research on the war decade from 1908 to 1918. On the other hand, the conference features a comparative perspective that includes the latest insights and approaches of recent European studies on the First World War.

Thema

In den letzten zehn bis zwanzig Jahren haben sich Historiker und Sozialwissenschaftler erneut intensiv mit der Geschichte des Ersten Weltkriegs beschäftigt. In den Historiographien der westeuropäischen Staaten (ehemalige Siegermächte und Verlierer) ist dabei eine Verschiebung von militär- und diplomatiegeschichtlichen Themen hin zu Aspekten wie Kriegserfahrungen, Kriegsverbrechen und Gewaltkulturen, der Kriegsvorbereitung durch Feindbilder und mentale Mobilisierung, den Folgewirkungen für Gesellschaft und Staat wie auch der erinnerungs-kulturellen Verarbeitung der Kriegserfahrung auszumachen. Insgesamt ist der Krieg dabei eher eine Folie für eine individuelle, gesellschaftliche und staatliche Ausnahmesituation.

In den Geschichtswissenschaften Südosteuropas hat sich dieser Paradigmenwechsel bislang eher zögerlich durchgesetzt. Die Neuordnung und Neuorientierung der relevanten Wissenschaftsdisziplinen nach dem Ende der kommunistischen Herrschaft hat auch hier zwar neuen erfahrungsgeschichtlichen Perspektiven Auftrieb gegeben, oftmals dominiert aber gerade auf dem Felde der Kriegsgeschichtsschreibung noch eine eher konventionelle militär- und politikgeschichtliche Betrachtungsweise, die deren kultur- und gesellschaftsgeschichtliche Dimension ignoriert. Umgekehrt steht zumindest implizit zu vermuten, dass gerade für den Balkan auch in der westlichen Betrachtung das Stereotyp des Krieges und der Gewalt als Normalzustand mitschwingt. Ausgehend von der Trias des Krieges als Ereignis, Erfahrung und Erinnerung möchte die diesjährige Hochschulwoche aus Anlass des 100. Jahrestages der Morde von Sarajewo neuere Forschungsergebnisse zum Kriegsjahrzehnt 1908-1918 bilanzieren und diese in vergleichender Perspektive mit den Einsichten und Ansätzen der jüngeren Weltkriegs-Forschung kontrastieren.

Program

Monday October 6, 2014

until 16:30 hrs *Arrival of the participants*

17:00 hrs

WELCOME ADDRESSES

Prof. Dr. Ursula Münch, Director, Academy for Civic Education, Tutzing
Dr. h.c. Gernot Erler, MP, President Southeast Europe Association, Berlin

KEYNOTE SPEECH

Prof. Dr. Gerhard Hirschfeld, University of Stuttgart
Memory of the Great War in Germany 1914-2014

18:30 hrs

Reception

Tuesday October 7, 2014

from 8:15 hrs

Breakfast

09:00 hrs

INTRODUCTION

Prof. Dr. Wolfgang Höpken, University of Leipzig

09:30 hrs

PANEL I: IMAGES OF WAR

Prof. h.c. Dr. habil. Rumjana Koneva, Bulgarisches Kulturinstitut „Haus Wittgenstein“, Wien

Der Krieg in den intellektuellen Diskursen Bulgariens 1912-1918

The War in the Bulgarian intellectual discourse, 1912-1918

10:30 hrs

Coffee break

11:00 hrs

Prof. Dr. Maria Bucur, Indiana University, Bloomington

Heroes and Victims: Discussions on War in Romania

12:30 hrs

Lunch

14:00 hrs

PANEL II: WAR-TIME REGIMES

Prof. em. Dr. Fikret Adanır, Sabancı University Istanbul

The Ottoman Empire and World War I

15:00 hrs

Coffee break

15:30 hrs

Young Scholars' Papers:

Ahmet Gencturk, M.A., Siena: **Balkan Wars Ottoman Empire**

Vicko Marelić, M.A., Vienna: **Treaty of London in 1915**

Milos Vojinovic, M.A., Belgrade: **Young Bosnia**

18:30 hrs

Dinner

Wednesday October 8, 2014

from 8:15 hrs *Breakfast*

09:00 hrs **PANEL II: WAR-TIME REGIMES** (continued)

Dr. Tamara Scheer, Ludwig Boltzmann-Institute for Social Science History,
University of Vienna

Occupational Regimes in the Balkans

10:00 hrs *Coffee break*

10:30 hrs Dr. Björn Opfer-Klinger, Leipzig
**„Vereinigung“ und/oder „Besatzung“: Bulgariens Kriegsherrschaft in
Makedonien 1915-1918**

„Unification“ and / or “Occupation“: Bulgaria's Wartime Rule in Macedonia, 1915-1918

11:30 hrs Dr. Eva Anne Frantz, Austrian Academy of Sciences, Vienna
The Austro-Hungarian Occupation in Kosovo 1915-1918

12:30 hrs *Lunch*

15:00 hrs **Visit of the Buchheim-Museum, Bernried**
Grosz. Krieg. Grotesk - Zwischen Expressionismus und neuer Sachlichkeit
(Exhibition)

18:30 hrs *Dinner*

19:30 hrs **Young Scholars' Papers II**
Ivan Velisavljević, M.A., Belgrade: **Gavrilo Princip in Yugoslav Cinema**
Naida Osmanbegović, M.A., Zenica: **Jokes in World War I propaganda**
Bernhard Bachinger, M.A., Graz: **German soldiers' experiences of war in
Macedonia 1915-1918**

Thursday Oct 9, 2014

from 8:15 hrs *Breakfast*

09:00 hrs Prof. Dr. Snežana Dimitrova, University Neofit Rilski, Blagoevgrad
**Birth of Social Welfare: Disease, Hunger, and Women Revolts (The Bulgarian
Example of WW I)**

10:00 hrs Ingrid Schiel, Universität Jena
**Die Siebenbürgisch-Sächsischen Frauen zwischen den Fronten der Kriege 1914-
1918 und 1918/19**
*Transylvanian-Saxon Women between the frontlines during the wars of 1914-1918 and
1918/1919*

12:30 hrs *Lunch*

- 14:00 hrs **Panel III: POST-WAR: CULTURES AND MEMORY**
- Dr. Danilo Šarenac, Institute of Contemporary History, Belgrade
Remembering Victory: The Case of Serbia/Yugoslavia
- 15:00 hrs Prof. Dr. Evelina Kelbečeva, American University in Bulgaria, Blagoevgrad
The Aftermath of the War – Spectrum of the Social and Intellectual Crisis
- 16:00 hrs *Coffee break*
- 16:30 hrs Prof. Dr. Angela Richter, University of Halle
Cultures of Remembrance in literature – Literary representations of World War I yesterday and today
- 18:30 hrs *Dinner*

Friday October 10, 2014

- from 8:15 hrs *Breakfast*
- 09:00 hrs **PANEL IV: POST-WAR: SOCIETIES AFTER THE WAR**
- Dr. John Paul Newman, National University of Ireland, Maynooth
The Embattled Kingdom: Cultural Demobilization of South Slavs 1918-1945
- 10:00 hrs *Coffee break*
- 10:30 hrs Dr. Heike Karge, Assistant Professor, University of Regensburg
Psychical Effects of War
- 11:30 hrs Dr. Wim van Meurs, Assoc. Prof., Radboud University Nijmegen
Summary of the conference
- 12:00 hrs *Lunch*

End of the conference
Departure of the participants
At approx. 13:00 hrs bus transfer from Tutzing to Munich (Hauptbahnhof/Central Station)

Conference team:

Dr. Wolfgang Quaisser, Academy for Civic Education, Tutzing
Dr. Johanna Deimel, Southeast Europe Association, Munich
Viktoria Somogyi, Southeast Europe Association, Munich

Conference venue:

Akademie für Politische Bildung / Academy for Civic Education
Buchensee 1 (Hauptstraße), 82327 Tutzing
Phone +49 (0)8158/256-0; Fax: +49 (0)8158/256-51
www.apb-tutzing.de